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UNEDITED TRANSCRIPTION  


CONCLUSION OF DAY ONE OF HEARING
DR. FRANCIS (WITNESS)

CHAIRWOMAN:
Okay.  Very well.  We're able to begin.  Thank you.  

WITNESS:

Okay.  Dr. Francis, before we...

CHAIRWOMAN:
Thank you, Counsel.  

WITNESS:

Thank you.  Before we start our re-examination – or your examination – I was told that there is a wish for you to summarize your evidence in an executive summary form.  Now, your evidence has been filed, so anybody who cares to read the full report, it's there to be read.  

WITNESS:

Yes, sir.  

SR. COUNSELOR:
But it would assist, I think...(sneeze) bless you.  

WITNESS:

Bless you.

SR. COUNSELOR:
But it would assist we think, if you summarize your report before we start again.

WITNESS:

Okay.  Yes.  Thank you, Counsel Whitehall.  Sure, I'm ready to do that.  And with respect to just a quick segue as well to... just to speak back to where we left prior to the lunchbreak, or going on for our brief recess, that statistics... well, I've produced a source.  As I said previously, I looked at most of those primary sources related to Bermuda's agriculture during my dissertation research, and I was able to produce another document with regards to that, if that was a question you felt you needed to have answered.  

And I made sure that I uploaded that to the drop box.  That is a minute from the board of agriculture, Bermuda's Colonial Government.  It is dated April, 1930, and it provides a statistical return dating back from 1914, all the way to 1929 for the island's agricultural industry as an aggregate.  It does not provide for a breakdown of the parishes.  

However, it break...it provides to a breakdown basically through the years, roughly by broad categories of produce such as onions, such as potatoes, and then loose lilies as well, but also a plethora of other products that they loosely group as other vegetables.  

And I'm speaking back to the point that I had made, there was a moment of decline, and you can track a bit of a decline from the... about 1921 onwards in terms of the production of things like potatoes, and the so-called other vegetables categories, particularly from about 1922 onwards.  

There are some undulations, like all types of statistics would be, and you could look at that closely if you wanted to engage that.  And for your, and the rest of the Commission's edification, that is found on the drop box, and it is noted TT0X, TT0X minutes of the agricultural board, April 1930.

Also, with respect to your other questions about Bermuda's GDP or Bermuda's revenue and expenditure, as I mentioned previously, I dealt with that theology during my dissertation, so I did not have that on hand for the report.  

However, I produced the British Empire report, which gives statistical data as it relates to the revenues and expenditure of the Island of Bermuda.  You can find that also on the drop box, as it is noted, TT0X British Empire, Colonial Statistics, 1905 through 1919.  And the page for Bermuda's GDP is noted, page 17.  So yes, speaking to those matters.  

So, I just wanted to make sure that was clear in an attempt to make sure we helped you out with that response Counsellor Whitehall, before we proceed any further.

SR. COUNSELOR:
That's helpful.  And let me just ask, I'll come back to it after your summary, but I will ask whether or not there's a further disaggregation of the GDP into various industries, as you've indicated, they are the three main industries, naval work, agriculture, and tourism.

WITNESS:

Tourism.  Yes, sir.

SR. COUNSELOR:
Is this disaggregated in the report?

WITNESS:

In the British Empire colonial stats, the page that I noted was a page that addresses...let me just make sure... the page that I made a note of addresses bulk revenue and bulk expenditure for the colony, page 17.  

However, if you peruse through there, if you search Bermuda name, it does have some statistics, I'm sure, on some other matters.  

I could go back and look at that more closely if you need be at the particular time.  But off the hand, the point that... the page that I noted was the page with the kind of gross domestic product or, you know, the colony-wide revenue, and the colony-wide expenditure.  That's what it's...yeah… gross amount of public revenue, gross amount of public expenditure, and that's marked down from the years, 1913, 1914, '15, '16, '17, '18, '19 same deal for... well, slight variance with public expenditure, I don't think the years of public expenditure… no, the years of public expenditure do not match up the exact same as the years of public revenue, but that is how it's presented in that colonial empire, I mean, British Empire Colonial Statistics Report that I uploaded.

DR. FRANCIS:
All right.  Well, I thank you for that.

WITNESS:

Not a problem.  That being the case, thanks very much, Counsel Whitehall.  Thanks very much, Justice Wade Miller.  Thank you very much, members of the commission.  

In terms of giving an overview about this, my findings of my report, what I'd like to do is just calmly, pretty much just give an overview of the narrative and then proceed to make a few observations as we go across that, if that... if you don't mind.

If we can reference, I'm largely starting at about page 21 of the report and just scanning from there.  Maybe not going page by page, but largely scanning from about beginning of page 21 of the report, if you wish to follow along.

As I mentioned, these land acquisitions in the area of Tucker's Town, and the surrounding area – the surrounding area includes parts of Hamilton Parish, as well as the part of Smith’s is also mentioned – are carried out largely by a company known as the Bermuda Development Company.  The Bermuda Development Company worked and was formed in 1920 in the summer of 1920 July for the actual company itself; and then the company is empowered by an act to...to acquire land through compulsory purchase in August, 1920.  The Bermuda Development Company is largely a corporation that was formed from partners from Furness Withy Steamship Company.  Furness Withy Steamship Company, which was a British owned steamship company that had an American, I guess, subsidiary, or American kind of branch of operations out of New York.

As well as partnering with certain... we can use counsel's term, "members of Bermuda's aristocracy," or as I use the term, "the oligarchy," who partnered with Furness Withy, and in order to create this corporation, or this company known as the Bermuda Development Company in 1920.  What you see with that is you see the influence of both local desires, or local plans, as well as an international agenda of Furness Withy.  And we can talk, or I'd like to designate that, or I'd like to describe that, or I describe it in my report as a kind of international matrix of white power.

So you had these wealthy, or well-off white males from Britain, Bermuda, one operating, or at least a leader out of the states, Mr.  Blackiston of Furness Withy, and they coalesced around some shared ideas, or shared economic plans to develop Bermuda for tourism in the interest of Furness Withy Steamship business.  

The context which brings this to rise largely is some of the political context that we were discussing prior to the break that we were going... myself and counsel were discussing in terms of Bermuda's particular kind of aristocracy or oligarchical rule.  That's what facilitates this.  

However, the broader context is really this post-war economic decisions.  What is Bermuda going to do in the post-World War I moment.  You do have this challenge, or this... you have a situation that is set up whereby the war of course has disrupted trade.  That's the major factor of the war.

The war has disrupted trade, obviously because of people being in fear of battleships and being destroyed, etc., etc.  So since sea transport is the major means of getting people as well as products back and forth in the... in the war... in the world that exists right after World War I, we have Bermuda's leaders recognizing that they needed to re-establish some type of meaningful steamship contact with the rest of the world.  

They needed a regular steamship service, firstly, to facilitate their agricultural industry as well as the context of tourism.  So this is what we see, and by about the summer... with the war ending in November, 1918, and by about the summer of 1919, you see the new leader of the Bermuda Trade Development Board, Salisbury Stanley Spurling, or we can just usually call him S.S Spurling – Salisbury Stanley Spurling.

He teams up with Arthur Bluck, who was a Hamilton mayor, former Hamilton mayor, as well as the President of the Bank of Bermuda, as well as John P. Hand, another Hamilton businessmen.  And they all team up, Spurling, Bluck and hand, and they travelled to New York City in order to negotiate directly with steamship companies in New York City, in order to try and set up a new contract for the Bermuda government, so that there can be steamship travel, or regular steamship contract with Bermuda.

By about August 1919, this works out because they meet up with the... with Furness Withy in New York City, the representatives of Furness Withy.  Furness Withy's New York operation is run by a man by the name of Henry Curtis Blackiston… Henry Curtis Blackiston... he is the director of North American operations out of New York, and he engages with Spurling, Hand, and Bluck, and they kind of at least discuss some type of preliminary agreement, which the Bermuda assembly agrees to by August of 1919.

However, one of the things that we see in the background of course is, what is this new transport contract or this new transport agreement?  What is it going to prioritize?  Is it going to prioritize agriculture?  Is it going to prioritize tourism?  And that was a decision that was a little bit up in the air.  

However, what we see from Spurling, Hand, and Bluck is, we see discussions with the Furness management as early as August 30th.  And they're talking about the ways in which tourism is going to premiere highly in this process.  I have a quote from Blackiston in August, 19 – August 1919, rather – where he talks about Furness Withy and Company, they don't own any hotels in the British West Indies.  

However, they have plans that some type of large-scale project can take place in Bermuda.  And then he goes on to talk about investing between $4- and $5 million in the service to Bermuda.  The Furness service to Bermuda eventually gets known as the Furness Bermuda Line – the Furness Bermuda Line – and they have a series of flagships which carry passengers, but also have large chill rooms to carry Bermuda's agricultural products back from the island to ports like New York and other ports.  

However, once again, we see at this early moment, we see discussions between these men outside of the spaces of formal governance to figure out where, what direction, or what emphasis this steamship contracting business is going to have.  In a letter to the Governor, Sir Frederick Lewis… Sir Frederick Lewis, he is the owner or the – we would use the terminology, the CEO of Furness Withy at that time... Sir Frederick Lewis, he talks about saying that:
Our business is a steamship, one, pure and simple.  It should never have been necessary for us to go beyond this, but the success of the steamship business depended upon the attractions of the Island.

So, Furness Withy, the owner of Furness Withy, and that's actually footnote number 36 if we're wondering, that's footnote number 36 out of my report.  But the owner of Furness Withy, Sir Frederick Lewis, he has a broader vision to develop the ports where his vessels are going in order to create a kind of market for passenger transport to these spaces in particular tourist traffic to these spaces.  

So in terms of how this is getting worked out, we see that the lean towards tourism is taking place in the context of these unofficial discussions that don't necessarily get tracked immediately in the Houses of... the House of Assembly or these kind of formal institutions of governance.  

However, what Lewis says, Sir Frederick Lewis says is, before he's willing to commit millions of investment into Bermuda, he wants to see if Bermuda has the kind of charm that he believes would appeal to American tourists.

So, he lines up a visit to Bermuda in November 1919.  He lines up a visit to Bermuda in November 1919 aboard his private vessel the Morris Prince [ph].  On the Morris Prince are a number of executives, Henry Curtis Blackiston, who I mentioned earlier as the director of North American operations for Furness Withy.  He's on this trip.  

You have one of America's most famous golfers a man by the name of Charles Blair MacDonald.  He is also on his vessel as well as Charles D. Wetmore.  He's a New York architect and his firm, excuse me, Warren and Wetmore is a very influential firm.  They end up design... they've designed the New York Yacht Club, Grand Central Station terminals, and very important buildings in the city, so they're very well-known and very prestigious.  

However, one of the reasons that Lewis invites Charles B. MacDonald is Charles B. MacDonald had visited Bermuda previously.  And amongst he and his peers, they had discussed the idea of having a golf course in Bermuda because they believe Bermuda was picturesque and might appeal to American golfers, and they could make some type of investment out of it.

So, he had also spoken to Charles Wetmore who was another one, Wetmore and Warren, the architect.  He had spoken to Wetmore about this idea, so they had already kind of had some background conversations about this long before Furness Withy really is taking an interest in the Island.  

 However, they are able to make a good use, so to speak, of this opportunity to visit with Furness Withy.  When they arrive in Bermuda, once again, just highlighting the ways in which this is circumscribed by a particular kind of class interests as well, not just simply political, but also upper-class Bermudians, they have a reception at the Princess Hotel.  

Governor Wilcox is there in attendance, also the Admiral, the Royal Naval Admiral, he is in attendance, Morgan Singer, several members of the Trade Development Board, obviously because Spurling himself is the leader of the Trade Development Board.  You also have a number of MCPS also there.

They also, the governor also has a tea for them on November 5th at Government House, hosts these individuals, and it's a lot of talk about them investing in Bermuda, and there's a lot of this grand talk about them investing in Bermuda.  And again, at these discussions at these public meetings, or these public gatherings... quasi-public gatherings, Lewis is known to have made statements about having a golf course.  

He wants to have an 18-hole golf course in the island.  He believes that if Bermuda had increased hotel accommodation, it would be more successful.  And as I noted earlier, not just successful for Bermuda, but in reality, a type of linked success that was linked, of course, to the transportation of Furness Withy vessels… a type of transportation that was linked to Furness Withy vessels.

So, in the time that they're in Bermuda in November, 1919, they are led around the Island by some guides; Stanley Spurling, S.S Spurling, as well as Francis Goodwin Gosling – Francis Goodwin Gosling – Francis Goodwin Gosling is an interesting character too, because he's been involved in tourism in Bermuda prior to this moment.

He had an organization known as the Bermuda Tourist Association.  The Bermuda Tourist Association… that gets formed around 1906 - 1905, 1906 - after that it goes kind of bust… he's also an instrumental player in the coalescing of a trade development board.  So, he's been a background player and a leading figure, even though he's not up the front, he comes to foremost here.  

He's actually been interested in getting involved in tourism prior to that.  And even before the formation of the Bermuda Tourist Association, he has relationships with a number of individuals, and he's instrumental with a number of the scientists who will come to Bermuda and form the Bermuda Biological Station prior to... I want to say that's 1903, 1904, in that kind of moment, leading up to the establishment of the Bermuda Biological Station.  

So, Francis Goodwin Gosling, S.S Spurling – they lead Lewis, Sir Frederick Lewis, Wetmore, MacDonald, and this group around the island looking for suitable locations for not only a golf course, but also a hotel.  They of course happened upon Tucker's Town.  They happen upon Tucker's Town.  

And one of the reasons they happen upon Tucker's Town - well, two reasons – one, Spurling is of course a member of Colonial Parliament for St.  George's.  So Spurling is familiar with the east end of the island, that's kind of the region of his constituency; as well as Gosling, Gosling also maintains a kind of hunting/fishing type of plot of land there in the Tucker's Town area.  It's known as The Clearing.  For all reports, it's known to be a 100-acre estate.  He bought that in 1907.

So, therefore, he leads them in this area.  Of course, too, something else which has been noted, and I make a note of it in the report is, Tucker's Town also has this very interesting rock formation along the beach known as the Natural Arches.  And it had been a little point of curiosity, not necessarily a mainstream tourist attraction, but it had featured in some photographs prior to this moment.  

So, folks had seen this kind of feature along the south shore, the Natural Arches, these cave-shaped bridges, Bermudians are probably familiar with it.  But nonetheless, he leads them to this area for those reasons.  And, of course, they say they're impressed with the area and they found this place to be very desirable, right? 

MacDonald, I have a quote from MacDonald's book.  He proceeds to write a book about his reminisces, and I believe his book is called Scotland's Gift: Golf, reminiscence of Charles Blair MacDonald.

And he says that,:
We found a desirable property at Tucker's Town, and we were told, assumably by the individuals he was with, that they could get 500 acres for between $150,000 and $200,000.  

That's what he was told.  This is... I'm making reference to footnote number 42.  I'm making reference to footnote number 42 for just following along with my storyline.  So, to make a long story short, this rounds out, you know, I talk about how that might calculate out in terms of pounds sterling at that time, and I talk about what that might look like in terms of what price per acre.  

So that is a quote of roughly £65 pounds per acre, to maybe £80-something per acre, depending on, you know, if you take US $150,000 vis-à-vis… or US $200,000.  At least that was the going rate of the pound at that time, right?  And I make some references on how I do that.

However, what's interesting is this:  That he talks about this plan, because he says, great, this is the... and by he I'm making reference to MacDonald.  MacDonald says, they feel as though this might be a good way for them to get into this business, right?  And he was told that... or no, he goes on to say that, if he went back to the states, he could have probably about 10 to 15 men, or investors, put up about $15,000 to $20,000 each in order to purchase this property.  

So, these men are having this discussion long before anything turns into formal legislation.  However, because of the... because of the closed nature that of course Spurling being an MCP, Gosling being Acting Colonial Secretary, and these kinds of spaces that they occupy as well as they had lunch, or had a reception at Government House, they're in spaces of influence to at least communicate some of these ideas.

So long story short, MacDonald goes on to talk about how he tries to get, excuse me, he tries to get kind of permission or consent from Frederick Lewis.  And he speaks to Sir Frederick Lewis.  That's the owner of Furness Withy, and Furness Withy says he would go along with it as a professional... he would go along with it… excuse me, let me get my quote correct, sorry.  

Page 29, he says: 

I, at once, asked Mr. S.S Spurling, the leading administrator on the Island to obtain options on the property.  

So he asked Spurling to try and get buying options in this area.  This is around the time... this is still 1919 – November, 1919 – he talks about he did so on a large acreage.
My intention was to have a number of these investors, 10 to 15 men, put up $15,000 to $20,000 a piece in New York, and then in time, develop our purchase for a playground.  Purchase this place and develop it for a playground.

Charlie Wetmore said he wouldn't... he could not go along with me in the purchase unless Sir Frederick Lewis would consent to his doing as he was there in a professional capacity.

 Because of course, Wetmore is an architect, and Wetmore was giving evaluations based on the various sites they visited.  

How suitable would it be for a clubhouse?  How suitable would it be for a hotel, etc., etc.  Long story short, Sir Frederick Lewis proposed that his partner, H.C. Blackiston, remember Mr.  Blackiston who was the director of Furness Withy's operations in North America:

Charlie, meaning Charlie Wetmore, and myself C.B MacDonald should buy the property together.  So he says, you men are essentially the ones I want to kind of put over this business.  
At least that was his preliminary idea to buy up this space.  However, over the ensuing months, what they develop is a broader plan, not just simply to get this place and develop it for a playground.

However, that playground idea gets flushed out into the notion of a golf course, a country club, or a clubhouse with accommodations, a hotel, as well as a cottage colony.  A cottage colony that was initially designed, which becomes, of course, the Mid-Ocean Cottage Colony, which is initially, excuse me, designed for members only, right?

If you were a member of the golf and country club, you would have options to purchase a plot of land and etc., with a home, etc., etc.  So really beginning in about 1919 is really where you see this formulate with white Bermudians in particular Spurling and Gosling as well as a group of Americans, H.C. Blackiston, C.B. MacDonald, and Charlie Wetmore, as well as this British company leader of Furness Withy, Sir Frederick Lewis, right?

Moving on from there, what we see is these men began to organize legislatively, how can we carry this out, legislatively, not just simply as their own private venture, right?  So they retain counsel, Mr. H.W. Watlington, as well as William M. Conyers.  They are the legal counsel for Furness Withy.

And Watlington and Conyers proceed to be the council for Furness Withy for a number of years.  And what they eventually do is they want to... they submit a petition to the House of Assembly in February, 1920.  And I believe the petition is definitely in the – not even I believe – I know the petition is in the list of documents we've uploaded to the drop box.

And they submit a petition to the House of Assembly in February, 1920, and it's largely shepherded through the House by Spurling, but it is a petition that they are claiming that they want to purchase a plot of land in Bermuda, an extensive plot of land in Bermuda, in order to produce golf links, tennis court, provisions for sea activities, boating, fishing, outdoor sports, as well as the construction of a country club and hotel, cottages for winter and summer visitors.

This is a very unprecedented development.  This is an unprecedented development and, at this point, I do not address… and by, at this point, I mean on pages 31 through the next few pages of the report, I do not address the shock and resistance to the project per se, right?  But needless to say, many Bermudians find this to be quite a shocking project, because the simple fact is, the total land required, and I'm quoting from their submission.  

The total land required is somewhat less than 510 acres.  It includes the whole of Tucker's Town and St.  George's Parish estimated at 300 together with portions of Hamilton Parish to the north and west of Tucker's Town comprising the balance.  The selection of this site was attributed to a general survey of the colony made by experts on behalf of the petitioners, right? 

So they're asking for over 500 acres of land.  It includes Tucker's Town, but it is also areas in Hamilton Parish, both west of Tucker's Town, as well as north of Tucker's Town.  So that's kind of an important distinction to make, even though sometimes we speak colloquially of Tucker's Town, we need to appreciate that what Furness Withy and company, and what eventually becomes the Bermuda Development Company... what they really desire is a large swath of land that encompasses Tucker's Town as well as portions of land around it, mostly Hamilton Parish land.  Again, when we need to put this in context, we need to think about roughly the amount of land that they're requesting, jeez, is...  Bermuda is almost a square mile, right?  It's almost a square mile out of Bermuda at that time is roughly about 19 or so square miles.  

And this one company wants to lay claim to almost an entire square mile of property in order to establish its development.  So needless to say, there was some pushback and in other portions of the report, I document the extensive kinds of pushback because it's not just pushback from the residents of Tucker's Town.  It's pushback from other sectors of the Bermudian community as well too.

To this point, long story short, just to kind of skip a little bit ahead, I just want to look at how they kind of make their argument in the actual document itself by making reference to the actual document itself.  And the document I'm thinking about is the petition for Furness Withy Company for the incorporation of the Bermuda Development Company that which is submitted in February 23rd, 1920, in journals of House of Assembly.  

And I believe I make a notation of that, footnote 49.  And if you pull up the drop box, I know it is there in the drop box.  But to kind of press on with the point, one of the things we think about is, they go on to use a lot of interesting language to talk about why they need this.  So, as they're proceeding to make the argument for why they need this space, they proceed to talk about the suitability of the land.  

They say that no other place or no other location around the island is suitable, which is interesting.  So, to me, it raises this question of, they have tried to compare and contrast, or at least compare this piece of land to other pieces of land, which I think is useful for our further reflection.

They go on to then try and make some assertions about the land by saying, you know:

The land that your petitioners desired to acquire has been of litle economic value to the colony.  They say it is backward and undeveloped.  It's been undeveloped for upwards of a century.  Less than a third of it is arable.  It is sparsely populated.  

They go on and make a number of these arguments.  I point to some of those arguments in terms of some of the conclusions I draw as being very particular because language like backwards and undeveloped, particularly at a time like 1920, is very important because we've got to recognize this is a high point of British colonialism, right? 

So sometimes language like calling people backwards is a euphemism for saying that someone is racially deficient, or a euphemism for saying that someone or some community is somehow uncivilized and in need of the British civilization... civilizing mission and/or having their rights and/or their property infringed upon.  Because we see similar arguments and I have a list of books quoted there.  

We see some of the arguments being utilized in the context of dispossessing indigenous people in the Americas, and particularly dispossessing people in the African continent in this era of high colonialism, which was 1919, 1920, right? 

So they go on of course to make a number of arguments, and I, again too, not to belabour the point, but even the Bermudians who are in this kind of group who are defending or advocating on behalf of Furness Withy, individuals like F. Goodwin Gosling.

F. Goodwin Gosling was definitely close with the men and the scientists who were instrumental in creating the Bermuda Biological Station.  So, these ideas about scientific racism, and these ideas about making distinctions based on constructs of race were familiar to him.  

Furthermore, Bermuda was even the site of a racial study done by the Eugenics Records Office, and that was done here on the Island and it was a study about racial pigmentation.  And the researcher from the United States, the American researcher, her name was Florence Danielson.  

She was introduced to individuals by Dr. Edwin Laurens Marks.  Edwin Laurens Marks for those of us who are not sure was a... one of the key kind of founders of the Bermuda Biological Station through the agency of people like F. Goodwin Gosling, right? 

So Gosling is in these kinds of intellectual spaces with individuals who parley with these kinds of ideas and so forth.  Not saying... not trying to attribute responsibility to him for that ERO study, I'm not.  However, what we must understand is the context in which this type of language is being deployed is not a context whereby people are completely ignorant about what the possible other meanings of this language could be.  And I think that's critical for us to appreciate what's going on as well too.  

Carrying on though, so they proceed to get this legislature through...this legislation through the House.  It's interesting because in the midst of them trying to get this legislation through the House, you have letters from Watlington and Conyers.  And they're saying that, you know something?  One of the sticky points around this legislation is this issue of compulsory purchase.

Because they identify the actual Tucker's Town community by name in the report.  They identify the Tucker's Town community by name, and they talk about this kind of unreasonable opposition within the community.  I'm trying to see if I have the report – right here.  Give me a quick moment.  

Petition from Furness Withy limited.  Yes, there we go.  They identify Tucker's Town specifically in chapter... in paragraph seven of their petition.  And then in paragraph nine, they say that:

At first considerable success was experienced in terms of them being able to buy portions of land.  Satisfactory agreements purchase... satisfactory agreements to purchase being made for approximately three-fourths of the required area.

But later it was found that some owners, especially in the area of Tucker's Town, were opposed to parting with their lands.  Giving as reasons their unwillingness to leave their homes or to part with their freehold property and votes.  

So I do think that once again too is this idea of Bermuda's franchise being a part of sometimes the unwillingness of residents to necessarily give up the spaces where they live was not just simply a case about being compensated, because you can be compensated.  

However, for that time that you do not have property, which has been properly assessed, you might be stricken from the rule – from the electoral registers – and that proceeds to be a kind of disfranchisement whether it's intended or inadvertent. 

But that is a real-life consequence that was mentioned and that they knew about.  So that's something that we cannot say that was outside their purview because they mentioned it in the actual petition that they submit.  As I said, that was paragraph nine, paragraph nine of their petition.

So to this point, they again just managed to get through this legislation.  This legislation is largely pushed through - it's split, sorry - there's a letter that comes from Furness Withy representatives because they recognize this issue of compulsory purchase is a challenging issue even for Bermudian legislators who might be supportive of the idea.  

So, a letter is sent from what Watlington and Conyers which suggests that, in order to reduce some of the opposition and at least streamline this process, let's first incorporate the company of Bermuda Development Company.  

And then let's see if we can seek powers of compulsory acquisition in a separate Bill, which is the Bermuda... which becomes The Bermuda Development Company Act II.

So, the Bermuda Development Company is formed in July... the legislation goes through in July, 1920… I believe the date is marked in the report can't think of it off the whip right now.  However, The Bermuda Development Company Act II, which is the piece of legislation, which empowers the Bermuda Development Company Act/Company to take land by compulsory acquisition, that gets passed in August, 1920.  That gets passed in August 1920, and what they do is, they proceed to outline how they would like that to be done.  You know, they say that, after they criticize the landowners for not wanting to give up their land and they call them unreasonable, etc., etc., they then describe the process that they would like to use in order to acquire this land, right? 

They say that, one, we can still have ordinary purchases, by means someone from the Bermuda Development Company can go and see an individual landowner, and strike a deal, and make an ordinary private purchase in that fashion, seeding their land over to the Bermuda Development Company.  

However, in cases where individuals are resistant or unwilling to sell their land, they have a compulsory process whereby they will have a... notify the person that, okay, we've made offers to try and purchase your land.  You haven't been compliant, or you have not been willing to negotiate.  

We are now going to have a hearing and you can have the option of arbitration, which is of course mediated by Bermuda Development Company, or you can have what is known as a jury type of setup.  The jury setup would be a situation whereby members of the Bermuda Development Company would have commissioners.  

Their commissioners would select jury members from Hamilton Parish, Smith's Parish, or St.  George's Parish, as long as their land was not in question, as long as they were not on the jury register.  As long as they were, one, on the jury register and, two, their land was not the land that was being seized.  

And then from that body of, let's say, 24 jurors that they selected, they would pick at random, out of a hat, or out of a bowl, seven jurors to sit on a particular jury, and that jury would be tasked with assessing the individual's land, coming up with a figure.  There was some space to be discussed during that time, but the jury's findings were final.

The jury's findings were to be final in terms of negotiating a price for them.  The jury was of course, underneath, you know, the guidance of these commissioners.  (Clears  throat.)  Excuse me.  And all throughout this document, they're going back to some of those earlier or intimating, or hinting, towards some of those earlier interactions that I mentioned.

For example, in one part of the document, they say, they have already expended a large sum to purchase steamers for the New York-Bermuda Service.  They see this in the petition, and they suggest that they would be increasing the fleet in the near future.  
So, they're kind of making these hints to say, well, you know, this is in your best interest, and this is kind of why we want to do this right.

But they're still referencing back to that relationship of steamship contact, and basing it around those ideas.  We're talking back, of course, to what Sir Frederick Lewis had mentioned.  We're also talking about, they felt that the unreasonable...and this is a quote from the petition again:
The unreasonable or apathetic attitude of a few small landowners should not be permitted to, (excuse me,) should not be permitted to block an enterprise of such great importance to the full development of the colony as a tourist resort, and thus prevent the company from reaping a reasonable financial benefit from their investment.  

Once again, too, is this, again, circles back to some of our earlier discussions that Bermuda's benefit is framed... is largely an outcome of their benefit, right?  You know, so it's not the other way around, it's linking Bermuda's development spoken large, but it's really Furness Withy's development, and/or those who they partner with.  

And I think it's useful that they're that bold with it, and again, this tacks right back with Sir Frederick Lewis' statements early on saying that:

The success of Furness Withy, the steamship service depends on the kinds of attractions, which are there in Bermuda to cause individuals to want to go to Bermuda on vacation, or at least travel to Bermuda in some... way, shape, or form.

So again, the linking of their interests with broader community interests, however, not considering the interests of the individuals whose land might be dispossessed or taken in the process of them doing this, which is an interesting factor that they don't really contend with that much.  

But once again too is, it's interesting because in the petition as well too, is they mentioned that their business plan, or their business plans to build a golf course will not interfere with the pre-existing plans of others who have tourist attractions.  And they make a reference to say that they had actually begun investing in another... in another tourism project.  

 And this was the tourism project by William J.H. Trott and others for the incorporation of the Bermuda Golf and Country Club Limited, that was created in November, 1919.  So, think about November 1919 is when Furness Withy first shows up.

And they're saying that, I know there's talk in the background that us creating this large tourism development, may hinder the tourism of other large hotel owners, or others who want to develop attractions in Bermuda.  

However, what they say is, don't pay that any mind, and we've actually invested in some of these other enterprises.  Well, the Bermuda Golf and Country Club Limited, which was drafted by William Trott and others, which actually becomes Riddell's Bay a few years later.  It's actually the company which is behind what becomes Riddell's Bay a number later... a number of years later, right? 

And they... and during the time that they're putting forth this petition in 1920 – February, 1920 – they had already undertaken to contribute £15,000 pounds on certain conditions.  And I just want to reflect on that right out of the report.  This is page 43 out of the report, right?

In the petition, the Bermuda Golf and Country Club outlined the conditions as follows.  

Furness Withy and Co. have agreed to take shares in the said company to the amount of £15,000, provided that the colony rather, take shares to the amount of at least £10,000.  And that shares to the amount of at least £5,000 be subscribed locally.  

So essentially, they were making promises of financial support presented a number of complications, especially the fact that members of the Bermuda Golf Club were closely associated to the islands political power.  William M. Conyers was partners with H.W. Watlington.  He was a Devonshire MCP in the law firm Watlington & Conyers that was established in 1908.  

Their firm was also a Furness Withy ticketing agent.  In other words, they sold tickets for Furness Withy's vessels, and the company hired them to draft their petition of incorporation as well as they did other legal work on behalf of the Bermuda Development Company when it was formed.

Therefore, it's difficult to kind of disentangle Watlington as someone who stood to benefit directly by having his potential Bermuda Golf and Country Club project, financed in some ways by Furness Withy.  And this is all prior to the legislation being passed, these kind of financial promises being put out there by Furness Withy.  

Long story short, you know, this all developed into the Riddle's Bay project.  However, they do not end up being able to follow through on their financial promises and so forth.  However, Furness Withy still recommends one of their golf designers, their golf club designer, a man by the name of Seth Raynor.  Seth Raynor, who actually worked on the Mid-Ocean project with C.B MacDonald.  Seth Raynor, who works on the project with C.B. MacDonald.

So long story short, before they conclude this actual project, before they conclude this petition, they say:

That they would be compelled to abandon their intended scheme of development if no other area in the colony, because no other area in the colony presented similar advantages.  

This is page 44 and a quote from paragraph 17.  They say that they would abandon the project because no other area in Bermuda presents the same type of advantages, which I, once again, I think is interesting in terms of highlighting, Tucker's Town, and not really offering much space for choice, or Tucker's Town and the surrounding area, and not really being open to much other choice of maybe breaking up their project – golf course one place, hotel another place – not  really trying to think of other ways to maybe do this, but they had very much targeted this area quite specifically.  And I think analysing it, doors let us into a bit of their headspace of the petitioners, right? 

And of course, the ways in which Furness Withy, or, you know, Furness Withy and their Bermudian partners, describe the individuals who are refusing to move at this point, as being unreasonable, and apathetic, and undeveloped, and backwards, I think is very interesting.  

It tells us a little bit about kind of their thought process around this idea.  So, to make a long story short, this ends up with the Bermuda Development Company Act being passed in July.  July 5th, 1920, is when it gets passed into law.  One of the things we see is, again, the kind of role of the Bermuda Colonial Government establishment.  

I make a little intervention at this point in the report to talk about this is – or this does involve – Bermuda colonial... British colonialism, rather… because Bermuda is not just real, quick, low quote, right? 

Bermuda is not altogether united in the opinion of the Furness Withy development scheme.  Having furnished us a couple of good steamers, these shipping people together with certain New York financers propose a tourist development on logical lines to be handled in a big way.  

The petition now before our legislature concerns us rightfully.  From all that we can gather, it is put forward in good faith by responsible interest.  There is no claptrap about it.  All this talk of a diabolical intent to grab Bermuda for money they can squeeze out of us sounds hollow and unconvincing.  

That was an editorial from the Bermuda Gazette, but it does speak to the ways in which there was some popular discussion around it, as we mentioned previously, about fears that this would be some type of grab by a foreign company exerting a lot of power or influence over local Bermudians.  

However, the editor goes on to talk about, well, you know, we may rest easy on the point that the decision does not lie with us ultimately.  Whatever is done by our legislature and our governor and council, on that the issue of legal advisors of the Crown in England will give a final verdict.

So again, it goes back to this idea of saying that, you know, you're worried about this being unjust; you're worried about this being unfair.  However, we also have this measure of protection or at least a layer of intended protection from, he says, the legal advisors of the Crown in England will give a final verdict.  

So, this idea of colonial protection maybe being a bulwark against the activities of these businessmen at least is floated by this editorial.  And I think it's kind of interesting that they put that forth.  However, a few weeks after the Bermuda Development Company Act coming into law in early July, you see a counter petition being put forth by residents of Tucker's Town.

That enters the House in July – late July 1920.  Late July 1920.  It's actually read on July 28th.  It's read in the House on July 28th, 1920.  And I know that I cite that in another location in the report.  

However, what we see is it's signed by over 20 individuals.  It's signed by over 20 individuals and it's called the Petition of Residents of St.  George's and Hamilton Parish Against the Bill Entitled The Bermuda Development Company Act II.  It's a petition against that Act.  Their signatures were accompanied by a white minister and parish rector, a man by the name of Reverend Laud Harvard and he was rector of Hamilton and Smith's Parish Glebe lands.

It was signed by Melbourne Smith, Oliver Constantine Lambert, Osmond Charles Talbot, Stewart Hastings Lambert, Oscar Anderson, Essie Lambert, Thomas Smith, Ainslie Lelilia Dansmore Mandres, Ada Permelia Simmons, William Orlando Hilgrove Smith, William Thomas Harvey, Nancy Mayew You Simons, Clarkson Frederic Burgess, Eliza Harriet Talbot, Dinna Smith, Alpheus Smith, J.B.F. Smith, Ellen Smith, Rosa Ann Lambert, Walter L. Smith, Oliver Selorn Lambert, Minnie Andrews Palmer and Henry Nelms.  

These names are important and as you kind of work your way through the document, what we see a number of times is I found these individuals being folks who expressed some criticism about their settlement; right?  Or expressed some criticism about the ways in which the processes were unfolding.  

Osmond Charles Talbot, for example.  He describes… in a later source in the report, describes how he was opposed to this process of having someone just arbitrarily coming in and evaluate his land like that.  He speaks that or he's reported to have said that.  He also talks about he did not really want to move.  

Dinna Smith very famously refuses to move and she's like one of the last cases that's tried there in the area of Tucker's Town, and they actually serve a police warrant to actually remove her from the property, yes?  So, these names within this petition I think are indicative not of all the kind of resistance to the project, but at least they are symbolic of individuals who might have taken the time to draft their names to this.  

Dinna Smith and others…you have about seven individuals who I have located for sure who are related and are more than likely speaking about the similar or a shared plot of land in this petition.  However, when they articulate their views, I do think it's an important moment to get us to reconsider the ways in which Furness Withy, or at least the company which would become the Bermuda Development Company, is framing this argument.  

The petitioners say that they owned collectively approximately about 100 acres of land and that they did not desire to be deprived of the land and houses under any conditions.  They talk about no monetary compensation can adequately recompense them for the loss of their lands, houses, vocations and homes.  

Again, this notion of it's not just place of residence, but it's also a link towards, whether it's agricultural productivity.  We recognize that some parts of Tucker's Town are shared seacoast, so these are individuals who might have been involved in fishing or some type of boating industry, and all these other kinds of ideas that are linked to actual community development and one's vocation, not just simply this idea of this is where someone lives.  

Nonetheless, they carry on about a eight-paragraph petition and they outline their resistance to this.  One of the things that I think is interesting is that they outline this point that the proposed… they questioned this idea that the proposed project will benefit all Bermudians.  

And I think that's once again an interesting thing because, interestingly enough, we ended up talking about this at the early stages of today, this notion of all Bermudians; what does that mean?  And they frame it in this way.  They say that… and I'll just quote.  I'm quoting from Page 50 and 51 at this point, quoted from Pages 50 and 51.  

They were saying that they were resistant.  Their eight-paragraph petition, they presented the following arguments: that the Bermuda Development Company was under no obligation to carry out their building project using land in Tucker's Town intimating that another location was possible.  

They claimed that English legal precedent required the financial vetting of companies that requested powers of compulsory land acquisitions in order to prove that they would use the land for the stated purposes, rather than for speculation and resale.  And they make a point that they believe that this not… had not happened in Bermuda.  

They go on to say that the proposed project had to be unquestionably beneficial to all inhabitants of the colony.  And in their mind, the Bermuda Development Company had not shown how a new hotel and golf course would benefit all Bermudians.  And lastly, that empowering the Bermuda Development Company to violate their property rights in this way would undermine the political rights of all Bermudians.  

Because they were then kind of making this argument to say a slippery slope argument of, if you empower foreign companies or at least foreign invest… a local company working on behalf of foreign investors to undermine the property rights of Bermudians in this way, they call it a dangerous experiment, right? 

And they talk about how it's hazardous for government to bestow these wide ranging legal powers for foreign investors or foreign companies linked to a local company possessing the financial capital to acquire large tracks of land.  Because this might eventually restrict the political and the commercial freedom and independence of the people of this colony.  

So not only are they trying to make a simple, I don't want to move from my house argument, a kind of localized interest.  They are seeing the kind of broader political context of this and seeing this as problematic.  They're seeing this as problematic.  Also, I think it's interesting that they attack this idea that another location is possible, that other locations are possible.

And it draws attention again to this kind of sociopolitical dynamics of class and race that inform the choice to remove a rural, working-class black community instead of a more affluent white neighbourhood; right? We cannot make the argument that Tucker's Town represented the only… or at least it's troubling to wholeheartedly swallow Furness Withy's arguments that Tucker's Town and this vicinity is the only location in Bermuda which is pretty for a hotel and a golf course.  That's a debatable claim.  In 1920, that's a debatable claim.  

So, again, they challenged that, or they pushed back on that; right?  And part of the choice of it is largely who's there or maybe who is not there; right?  If the people who are there who are going to be moved lack a kind of political, as well as economic influence and power to push back equally and to resist these claimings of their land, it's less likely that they would be possibly as far as so determined to push forward with this project in the way that they pushed forward with it.  

They read this… the petition gets read in the House of Parliament and I think it's interesting, something to note, is that it gets read on Wednesday, July 28th, 1920.  And I believe I have that cited somewhere in the document.  It's Footnote 72 and I know I have it in the drop box as well too.

What's important to note is that it doesn't get read by St. George's MCP even though these are his constituents.  S.S. Spurling is conspicuously absent even though he's there in the House that day because he speaks on a number of other issues after this petition is read out.  However, this petition gets read by Dr. T.H. Outerbridge, a Smith's Parish MCP.  

And he reads this petition on behalf of these residents in the Tucker's Town and surrounding area.  And unfortunately, it gets a perfunctory hearing.  No action is really taken on this in terms of challenging The pending Bermuda Development Company II Act which was still in process at that time, and The Bermuda Development Company Act II becomes legislature on August 26th, 1920 – August 26th, 1920.  

With the passage of that legislation, we see they move into action.  People like Francis Goodwin Gosling, one of the individuals who was a tour guide for Lewis and MacDonald and Wetmore and the others when they first came in November 1919.  

Francis Goodwin Gosling resigns his colonial positions, registrar of patents and trademark, acting colonial secretary and other positions that he had in government, and he signs on and he becomes the Bermuda Development Company secretary.  He becomes the Bermuda Development Company secretary.  

From that, he then fires off a number of letters to the Governor and the Governor, of course, was empowered by The Bermuda Development Company Act to appoint, of course, members of the board – or announce – members of the board as well as members of this commission.  The board members or the board of directors of the Bermuda Development Company once again are representing this kind of international matrix of kind of white male power, and we see British, American and Bermudian white males being represented.  

We have Frederick Lewis of course on the board, Henry Curtis Blackiston on the board, Charles Blair MacDonald, Frederick Ruth, as well as you have Charles Blair MacDonald, of course, we've mentioned; right?  In terms of the Bermudian side of this, we have Francis Goodwin Gosling.  You have S.S. Spurling, John P. Hand, as well as Henry Watlington, Henry Watlington of course being linked to Furness Withy because of his role as a legal representative.  

Francis Goodwin Gosling earlier on working as secretary but also working as one of the early tour guides.  Salisbury Stanley Spurling of course being one of the ones who led that legislature through the House.  So, we see these men who were very much proponents of this project reaping a direct benefit from this as soon as this company is formed.

Carrying right on…carrying right on, as well two years.  We see that Gosling then notifies the governor to appoint the commissioners.  As we stated before, The Bermuda Development Company Act has a system whereby the compulsory purchases are carried out by these commissioners.  They have an element whereby the Bermuda Development Company, Francis Goodwin and others, can go forth and negotiate individually with a landowner.  

However, when that landowner shows themselves to be, you know, not interested in dealing with any of the BDC's offers, the process of the commissioners with their jury system would kick in.  These jurors… these individuals – making reference to Page 56 – according  to the Bermuda Development Company…this is the second paragraph on the page.  

According to the Bermuda Development Company Act No. 2, the commissioners will preside over the compulsory purchase process.  

Once the BDC had given notice to certain landowners, they would travel to Tucker's Town or the surrounding area, set up at a person's home.  So, this isn't taking place in the Supreme Court, per se.  It's taking place literally on the land which is about to be claimed.  They would set up on or near a person's home and they would have verbal or written evidence about the ownership of the property, what was the size of the property.  

Sometimes they would literally walk around the property to evaluate the buildings on it, livestock, farming, fishing, etc., its use, its contents.  They'd also inquire into who has the deeds, etc., and whether or not the deeds might be split up between multiple individuals who are on or off the island.  Hold on for a moment.  Excuse me.  

They were authorized to negotiate on behalf of the Bermuda Development Company and make offers.  And if the company's offer was rejected, they would preside over either an arbitration or a jury process, right? According to Section 14 of the legislation, according to Section 14, approximately 36 jurors would be selected by the commissioners.  

And these 36 jurors were from the pre-existing jury rolebooks that were available in each parish:   Smith's, Hamilton and St.  George's Parish register of jurors.  They were then notified about a date when seven names would be drawn randomly from a box or from a jar by the commissioners and the men from these 36 would make up the jury.  

So stop and we need to reflect on this.  The fact that the commissioners not only are in a position of kind of arbitrating or deciding over this process, but also when it goes to a jury, they select 36 men who they feel are qualified first and those 36 are put into the hat and selected, right? 

So again, even though it's a process, the individuals who are about to have their land removed from them don't have much input.  They did have a process whereby individuals could maybe show up on the day that these jurors' names are being pulled out of the hat and inquire or maybe speak up about that.  But again, the power disparities… the power disparities which exist in terms of how this is set up is a little problematic in terms of speaking forth against them. 

For example… and I'll speak to that in a moment.  Governor Willcocks, based on Francis Goodwin's recommendations, makes the following appointments of the commissioners.  Reginald Appleby, who is a justice of the peace and police magistrate over the Hamilton Court, he is appointed the chair over these commissioners.  Reginald Appleby is also the brother-in-law of Francis Goodwin Gosling.  The brother-in-law of Francis Goodwin Gosling, and he is appointed the chair of this committee.  

Charles E. Astwood,  he was a member of Colonial Parliament for Paget.  Jeremiah Scott Pearman; he was a member of Colonial Parliament for Smith's.  All of these men accept their post around about September of 1920 and they actually begin their first jury, or kind of tribune or land commission processes, in the following month of October, around about the second week of October.  

One of the things, to return back to this process, is the status of these men poses a problem, right, for the equitable execution of their rules.  You've got to think about somebody like Appleby; right?  It's difficult to imagine a resident feeling perfectly comfortable discussing the details of their pending land forced sale with a police magistrate who might have sentenced a family member, might have sentenced a friend, or might have even sentenced them in the past.  

So, we've got to think about the ways in which it's a level of kind of personal intimidation, even if that's not on Appleby's mind himself; right? The disparity and power with these individuals.  Likewise, having influential white MCPs like Pearman and Astwood showing up on your property.  So, it's not like you go to a, quote, neutral position or a neutral location.  This is largely happening at a bench outside your home or literally inside your home, depending on how it was set up.  

So just in terms of looking at the ways in which this is set up, it's kind of interesting, problematic, or at least poses a number of questions for us.  The very first public hearing is actually held on October 13th, 1920.  October 13th, 1920, roughly a century ago to this month.  And it's held in the home of former resident, Ms. C.W.W. Walker [ph].  Ms. C.W.W. Walker and her husband have recently sold and vacated the house and land near what's called Mangrove Lake in Hamilton Parish area.  Mangrove Lake in Hamilton Parish area.  

Walker's former home had been occupied by Seth J. Raynor.  So again, stop and think about the dynamics of not only is this a land acquisition, but in the case of the Walkers, they lose their property and this foreign golf course designer is literally living in their home days after they've been made to vacate this location, mere days after they've been made to vacate this location.  

Of course, Seth Raynor is working and building up this here.  And this kind of… presents a whole dynamic of trauma, frustration, vexation possibly for these individuals.  So even when we think about who benefits from the land grabs, even before we get to the kind of collective analysis, we've got to look at the ways in which the very BDC hearings sometimes are creating these problematic dynamics even for the neighbours who come and go, that's the Walkers' house.  

Now it's this white American living in it and we're setting up tribunals to discuss the removal of other people's… or the forced purchase of other people's lands.  So, it's a kind of interesting set of problematics.  

Henry Nelms is also the first landowner that the commissioners, Gosling and the BDC council, directly encounter.  Henry Nelms' name is named amongst those 20-something petitioners on that July 1920 petition.  They offer him what they offered him.  I believe they offered him £350 pound for his place and he flatly rejected it.  And he offered them a counteroffer of £5,000 pound.  

He had roughly a six-and-a-quarter acre place, a six-and-a-quarter acre place.  He rejects it and he asks for £5,000 pounds.  I'm not sure if he was serious.  We're not quite sure how to unpack that.  However, Gosling calls this guy unreasonable and, you know, kind of a comment fresh off their Bermuda Development Company's petition.  

And he then proceeds to condemn it saying that, you know, we don't… we only think that a portion of it, or a small portion of it, is arable and your house is unfit for habitation.  And they proceed to make a number of criticisms about it.  Also, Nelms and Gosling, in the process of this discussion, or at least the elements which are recorded, that Nelms wanted a kind of freehold.  And they offered him a freehold in another cottage.  However… and that would allow him to keep his vote for now.  

However, they said that it was… the BDC had to have the first option to purchase this new place that he moved into if this was the case.  And Nelms, of course, does – or at the end of it – does not want to avail himself to the deal that they offer and he retreats back to his kind of £5,000-pound offer.  And they kind of leave him, at least for that period in October, to come back and renegotiate with him before the other jury process kicks in.  

Again, you have another individual in that same October period and you have a man, actually later on in the same day, Melbourne Smith.  He's offered £450 pound for his six-and-three-quarter acre lot of Glebe land.  But he proceeds to say that the land is not in his personal name.  It's in the name of his father and he cannot sell it without his father's permission.  And also it comes to mind that there's other people who have their names attached to this land, which is just a side point which I mentioned, which gets mentioned in the Bermuda Development Company petition for… to create the Bermuda Development Company Act.

But also, it's something that we see in a number of other cases is you have these, what Furness Withy calls complicated titles.  But what you see is the ways in which Bermudians, or at least the black Bermudians who are living in this area, tended to place the deeds of their property in the hands of multiple people.  

So, it might not just simply be one individual on the deed.  It could be a son, a father, a daughter, and everyone having particular shares out of the land, thus making it complicated to split up and complicated to sell.  And we need to think about this as something that develops over the 19th century.  And now we're looking at the early 20th century where this is coming under the spotlight.  

And one of the things we might… one of the conclusions we might walk away with is this idea that since land ownership has a political function in Bermuda, having a complicated deed or at least having multiple owners on a deed is one way to, (a) preserve the holding of land in a family, first and foremost; right? 

As well as it was also a structure that whites would use when, in terms of having multiple people attached to a piece of land that might be assessed for voting; right?  They used to talk about that as syndicates and other things that Frank Manning and others get into when they talk about land ownership; right?  

But again, another case, later on the following… no, not the following month… about two months later in December, you have the case of Darius O'Connor, right? And he was complaining that the Bermuda Development Company offer for his land failed to compensate him for the loss of his fishing business; right?

And he said that his plot of land was located near the sea and having to move to any other location would negatively impact him because his occupation was a fisherman; right?  And he was… actually, he tried to negotiate for a higher rate, but of course he was set a rate and he had been given until December 14th, 1920, to either accept or refuse the offer by the company before he was moved to this jury process.

So again, too, it's like even though this jury process exists, the dynamics of power and the ways in which it is imposed upon individuals, largely individuals who might not have wanted to sell in the first place, is problematic.  

Sorry.  Another thing, two is, we have another individual… sorry.  Yes, another individual.  So here's, again, an example maybe of a… looks like a white individual in Hamilton Parish area, Benedict Prieth.  He owned three acres and two roods.  A rood I learned was about a quarter-of-an-acre, and 24 purchase.  Three acres, two roods, 24 purchase.  So about three-and-a-half, just over three-and-a-half acres.  

And he was represented by G.C. Montague [ph].  And they disputed the size of his client's lot saying that it was over four acres.  And this was another element of this adjudication process was sometimes the discrepancies between how the individual who might have held a deed measured out the size of their land vis-à-vis how the Bermuda Development Company and their assessors measured out the land.  

And you see this not just in the case of Prieth, but you also see this in the case of B.D. Talbot as well.  I believe it's Benjamin D. Talbot.  But B.D. Talbot, as well as others, where there's these discrepancies between the landowner and then the Bermuda Development Company and who or what size is the actual land, etc., etc.££  

One of the things we see is that, of course, Prieth goes on to talk about the size of his land.  He says that, you know, it's a waterfront property on Harrington Sound with a large house and cottage.  The company offered Prieth £1,525 for his waterfront property.  Montague, his representative, refuses the company's offer and asks for £3,800 for his client with an itemized evaluation of the house, cottage, property and the improvements to the property.

So, he itemizes that.  Gosling of course counters and says, well, you know, we evaluate £1,700 for the house, £400 for the cottage, £400 for the land, £ 250 for compensation with a total of £2,750.  And they go back and forth, and they settle back at… excuse me..they go back and forth and they settle back at about £2,900.  

And once again, this is like shows a bit of leeway in terms of the Bermuda Development Company has leeway to negotiate higher values or higher amounts for this.  However, there's no specifics for how that might play out and there's no specific commands for how that plays out.  

One of the most egregious examples of this, of course, is the case of B.D. Talbot, the case of B.D. Talbot.  B.D. Talbot is reputed to be one of the largest landowners in Tucker's Town area, one of the largest landowners in Tucker's Town area.  Talbot was not present.  However, the company wanted Talbot's 15 plots of land, and that included that large plot of land on Castle Point, modern day Castle Point, as well as two plots of arable land around there.  And they said that that totalled to about 75 acres.  

Talbot counters of course and says, listen.  I own… I actually own a larger plot of land that's 83 to 84 acres.  The commissioners offer Talbot £6,500 pounds for his property. £6,500 pounds for his over… what they say is 75 acres but, in his mind, it is 83 to 84 acres.  So, they offer him £6,500.
Talbot is not impressed because he assessed the value of his land to be GB £25,000 at that time.  The commissioners, of course, they are unable to come to a resolution with him.  And again, this intimates not just high value for his land but also this idea that individuals are being pushed to the bargaining table.  

So, on Wednesday, February 9th, commissioners meet to assess the value of Talbot's property, and they have a jury; right?  Of course, he's reputed to be one of the largest landowners… sorry… reputed to be one of the largest landowners.  

So, Gosling returns with another counter-offer on behalf of the Bermuda Development Company saying that in exchange for Talbot's 80 to… 83 to 84 acres, they were willing to give Talbot six acres in another part of St. George's with GB £1,200 to build a house, along with $10,000 cash, giving him a kind of grand total for all of the land and the compensation to build a house and this kind of cash award at roughly about… they said between about £12,000 and £13,000, roughly would say the high end, £13,000 pound.  

Now, this is half of what Talbot had actually requested for his property.  Furthermore, it's problematic in the context of, one, him not really wanting to come to the table in the first place.  Talbot refuses this offer and opts for a jury hoping that the jury would assess his land and its productivity, hopefully at a higher value.  

When they inspected his land, we see that they list the amount of the seven jurors.  I have that listed in the report on Page 64.  However, after they visually inspect his land, they see that he has a stone house, he has a shop on his land, he has two stone cottages, as well as a stone barn.  And the assessor and the jurors all claim that all of this property is in very good condition.  

Under oath, Talbot testifies that he has many business enterprises on the land.  So he has over… he has £30 a year for the rental of his house, £30 a year for renting out his shop and space within his shop, £36 annually for renting space or renting his two cottages, between £12 and £14 a year for usage of his barn.  

He makes over £500 per year with export… for the production of export crops, various export crops.  He doesn't name the ones he produces, though; over £60 a year from renting certain fields to other tenant farmers; over £100 a year from the production of corn, melon, as well as other crops; and over £200 annually for selling timber.  In addition, he makes between £8 and £12 pounds per year from lemons, as well as earnings from a seaweed catch since he was off of Castle Point.  

In total, his land earned him over £1,100 pound each year, and that's just on the businesses that he kept track of.  Furthermore, he's assessing that… he's saying that, you know, out of that he said that roughly about 34 of those acres that he had were arable land with 22 acres presently under cultivation; right? 

Meanwhile, of course, the BDC is going to counter that and say that, you know, that's not necessarily accurate.  Your land isn't the same size that you claim.  It's actually a smaller piece as well as Conyers who was the council, Conyers who was the counsel for Bermuda Development.  He was saying that Talbot was actually an older man.  He was 62 years of age and that he had a £300 mortgage on his land, right?

So, he was basically trying to devalue, or at least undermine, Talbot's claim.  And another thing that he raised up in order to try and sway the jurors was that he raised up the price…,the sale price of the 54-acre property that was right next to Talbot's property.  That was in fact that Walker property that we referenced earlier where Seth Raynor was actually living in.  

They call up Mr. Walker in order to testify and he talks about his land.  And then he says, you know, well I got a fair price for my 54 acres; I got £7,500 pounds.  That's what he reports; right?  However, one of the things that of course H.B. Smith, who is Talbot's representative – a man by the name of H.B. Smith – was saying that what someone else sells their land for should not have bearing and there should be based around the actual interests that were on Talbot's land.  

Also, when they go back and forth after this argumentation, the chair of the commissioners then instructs the jury…this is Reginald Appleby.  He instructs the jurors to say that, you know, be prepared to try and adjudicate as best to the known value and that he warned them against statements of income.  He warned them against that, to say well that should not factor into any determination that you make.  

Again, after deliberation, the jury returns a few hours later, 4:30 in the afternoon it was reported, with a final compulsory price for Talbot's land of £8,200 pound.  £8,200 pound roughly for this man's 83 to 84 acres.  BDC said it was 75.  So, what we're seeing is we're not seeing a clear, defined standard for saying, this is the price that we purchase land for; yes, we will negotiate.  

But it was very much… I wouldn't venture as far as to say arbitrary, but definitely there is a lot of slippage in there; right?  There's a lot of slippage in terms of how this works out.  So, we see Talbot being compensated at one rate versus another example which takes place a few days after, or within days of Talbot's example, is a white MCP from Hamilton Parish, T.H.H. or Hastings Outerbridge£ - Hastings Outerbridge, also known as T.H.H. Outerbridge – Hastings Outerbridge of Hamilton Parish.  

He appears before the Bermuda Development Company later on in February, February, 1921.  Outerbridge owns a 40-acre waterfront property with a cave on it as well as it had access to Castle Harbour.  He had purchased the property in lots and he roughly paid about £1,900 for it all.  And he said that he earned about £64 a year in annual income from various enterprises on there.  

However, he was saying that back in December, 1919, long before The Bermuda Development Company Act was even signed into law, Spurling… S.S. Spurling, on behalf of the Development Company, was given a 90-day option to purchase at US $50,000.  However, Spurling contacted him later on after the 90 days expired to say that, you know, the price was excessive.

Outerbridge then proceeds to call two witnesses.  He calls an engineer and a royal… an engineer, a royal Navy commander, Laud [ph], as well as another engineer – or man with engineering experience – W.B. Smith who was a former engineer in charge of Channel Works.  And he… both of these men submit the claim or the speculation to say that we believe the Bermuda Development Company is actually using this land and they're going to redevelop Castle Harbour as a new kind of port of entry.  

They're going to redevelop Castle Harbour as a port of entry.  It's going to challenge St.  George's.  It's going to challenge Hamilton.  And therefore, we're asking for top price for this piece of land because based on what we believe Bermuda Development Company is eventually going to make this a new harbour.  And this piece of land that Outerbridge is trying to sell you is going to be prime real estate for this new venture.  

So, they present a number of plans.  They discuss all of this.  And what they essentially do after that, is they talk about well, you know, you've got to dredge the property, etc., etc.  This is what we think you're about to do; right?  Of course, this rumour is based on the fact that they saw a dredging boat in the area.  That dredging boat was only there because the Bermuda Development Company needed to clear a dock for passenger vessels and then later on for building material, etc., etc., right? 

However, what we find though is the rumour was based on these claims about that.  Gosling was called as a witness to state that the Furness Withy had no intention of developing Castle Harbour as a shipping port to compete with Hamilton or St.  George's.  He also testified of John Talbot, a black property owner, who was awarded £600 for his seven-and-a-half acre lot.  

After all the presentations, Commissioner Appleby instructed jurors not to be influenced by previous awards.  In other words, do not be influenced by John Talbot's price of land.  But permitted them to evaluate the validity of Outerbridge's speculations that Castle Harbour would become a new port.  

So once again, I think this is an interesting contrast, right?  Appleby says… as commissioner, he says, well, you jurors, when you're making your decision, I want you to take in mind this speculative claim of Outerbridge.  However, when they made the adjustment for Talbot a few days earlier… maybe definitely not the same jurors… but a few days earlier – same kind of leader of the commissioners, Appleby – he instructs them not to take in mind or not to take in heart the actual income that Talbot, B.D. Talbot, was making from his land which is, of course, seems to be a contradiction which I have yet to maybe still unpack.  But it does show the ways in which, on one hand, we see the jury process working one way for kind of white elites like Hastings Outerbridge and then a different way for these black Tucker's Town residents.  

Long story short, after the jury deliberates based on Appleby's instructions, the jury rewarded Outerbridge's speculations with an award of £4,750.  Roughly, that's £119 per acre which was considerably higher than Talbot's price per acre, right?  So again, when we're looking at how land was being valued, the indeterminacy or at least these large amounts of leeway and latitude that were allowed the jurors and that were allowed to the actual commissioners in this process sets up a process which seems to be open for a lot of wiggle room and really a lot of kind of abuse depending on who the individuals are and who they have representing them, or who they might not have representing them.  

Furthermore, the absence of a clear-cut per-acre standard for the land expropriations creates a lot of these pre-existing hierarchies of class and of race to play a part whereby if possibly a standard for this is the set rate that we're going to purchase land at, and this is our latitude for increasing it, no more, no less; at least create some type of idea of standardization.  

However, throughout the cases that I looked at we see it is just a lot of latitude with these contexts.  What we end up seeing though with these kind of land acquisitions, or these forced land acquisitions, once again this idea of "forced" being the operative word.  Individuals who largely were not in the market were then compelled to be in the market because if they did not enter these kind of negotiations, someone could just arbitrarily assess their land at a rate without any of their input and set in motion this compulsory purchase.

So what we see in some of these case, or at least the cases that I just tried to outline briefly, were context where individuals are pulled to the negotiating table, not necessarily walking to the negotiating table in and of themselves.  

By about… the Mid-Ocean Golf Course, to kind of fast forward in the story because time is going… to fast forward in the story:  The Mid-Ocean Golf Course is completed around about December, 1921, right? And the country club is finished shortly afterwards in early '22.  We start to see them advertise the club, on a wholesale level or internationally, by 1924.  I have uploaded a booklet of the Mid-Ocean Club and they proceed to describe the club in some detail.  However, by the time they…

CHAIRWOMAN:
Dr. Francis, how much longer do you think you're going to be?

WITNESS:

Okay.  I will… probably just give me just about 10 minutes; how about that?  Ten minutes.  

CHAIRWOMAN:
How many minutes?

WITNESS:

Ten minutes?  Ten minutes good?.

CHAIRWOMAN:
Ten minutes.  Of course, commissioners would like to ask you some questions and I'm…

WITNESS:

Sure.  

CHAIRWOMAN:
… thinking that maybe the better course might be that we adjourn to Wednesday.  You complete at 10:00 o'clock in the morning.

WITNESS:

Mm-hmm.

CHAIRWOMAN:
And we ask the questions.  But let me check in with Counsel.  Counsel Whitehall, are you there? 

SR. COUNSELOR:
I am certainly.  

CHAIRWOMAN:
Yes; what is your position on this suggestion? 

SR. COUNSELOR:
Well, I just heard the longest summary I've ever heard.  So…

CHAIRWOMAN:
Huh?

SR. COUNSELOR:
I just heard the longest summary…

CHAIRWOMAN:
Oh.  Well…

SR. COUNSELOR:
… I've ever heard.  So…

CHAIRWOMAN:
Well, he will have another 10 minutes on Wednesday and that will be…

SR. COUNSELOR:
Oh no, that's fine.  I don't think I'm going to ask any questions.  I think it will serve absolutely no purpose for me asking any questions.  You have the evidence.  Enjoy it.  

CHAIRWOMAN:
And commissioners.  I believe commissioners would like to ask some questions; yes?  Yes.  They're all nodding.  And so, what we will do is take the adjournment now and Dr. Francis, if you're able to join us at 10:00 o'clock.  I should mention…

WITNESS:

Ten o'clock on Wednesday?

CHAIRWOMAN:
I should mention that sadly one of our commissioners' close family member has passed so we are not going to be sitting tomorrow.  We'll be adjourning…

WITNESS:

I'm sorry to hear that.

CHAIRWOMAN:
…to Wednesday.  

WITNESS:

I'm sorry to hear that.  

CHAIRWOMAN:
Yes.  Thank you.  And so, we'll adjourn to Wednesday and resume at 10 a.m.  in the morning.  You conclude your 10 minutes…

WITNESS:

Mm-hmm.

CHAIRWOMAN:
… Dr. Francis.  And commissioners will ask some questions.  And then I'll speak with Dr. Whitehall – Counsel Whitehall – this evening to find out what we are going to do about another witness.  Because Counsel, I need to hear whether you have had dialogue and where we're going.  

SR. COUNSELOR:
All right.  Do you want to talk right after this hearing or do you want to…

CHAIRWOMAN:
We could certainly do that.  Yes.  

SR. COUNSELOR:
What?

CHAIRWOMAN:
What I'll do, I'll FaceTime you, yes?

SR. COUNSELOR:
Yes.  

CHAIRWOMAN:
Okay.  

SR. COUNSELOR:
I'll wait for your call.  

CHAIRWOMAN:
I'll certainly do that.  Thank you, Dr. Francis.  

WITNESS:

Thank you.  

CHAIRWOMAN:
And we'll talk with you 10:00 o'clock on Wednesday.  

WITNESS:

Ten o'clock Wednesday.  So, to be clear, Chief Justice Wade-Miller:  No, we are not logging in on tomorrow due to unfortunately someone's passing.  

CHAIRWOMAN:
No.  We are not resuming tomorrow.  

WITNESS:

And we will meet on Wednesday.  

CHAIRWOMAN:
We resume on Wednesday at 10:00 a.m.  

WITNESS:

Okay.  Yes.  

CHAIRWOMAN:
When you will conclude.  And then we'll ask some questions and that will be the end of your thing for the time being because we don't know if those who were served adverse notice will wish to ask any questions.  But I suspect we will know by Wednesday what the true position is.  

WITNESS:

All right.  

CHAIRWOMAN:
Okay?

WITNESS:

Thank you very much.  

CHAIRWOMAN:
Thank you everyone.  

WITNESS:

Thank you.  

SR. COUNSELOR:
Thank you, Dr. Francis.  

CHAIRWOMAN:
Yes.

WITNESS:

Thank you, Counsel Whitehall.  Thank you, Chief Justice Wade-Miller and Commission Members.  Good afternoon.  You have a good afternoon.  

CHAIRWOMAN:
Good afternoon.  
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